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Представлен один из вариантов решения научно-прикладной задачи повышения эффективности 

доводки кварцевых кристаллических элементов путём управления структурно-механическими и рео-

логическими характеристиками абразивных суспензий. В качестве финишной технологии изготовле-

ния ККЭ применяется плоская доводка на станках с использованием абразивной суспензии из мелко-

дисперсных частиц Al2O3. Дисперсионная среда в абразивной суспензии при доводке ККЭ обеспечи-

вает равномерное распределение зёрен абразива по притиру, минимизирует слипание частиц отделя-

ющего кварца, облегчает его диспергирование. Управление структурно-механическими характери-

стиками абразивной суспензии достигается введением в дисперсионную среду (воду) стабилизаторов 

типа защитных коллоидов, предотвращающих сближение частиц абразива и разрушения кварца. Та-

кая задача при доводке ККЭ решена нами впервые. 

Ключевые слова: структурно-механические и реологические свойства, диспергирование, коагуля-

ция, абразивные частицы, суспензии. 
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Abstract 

One of the options for solving the scientific and applied problem of increasing the efficiency of fine-tuning 

quartz crystal elements by controlling the structural, mechanical and rheological characteristics of abrasive 

suspensions is presented. As a finishing technology for the manufacture of KKE, flat finishing is used on 

machines using an abrasive suspension of fine Al2O3 particles. The dispersion medium in the abrasive sus-

pension during fine-tuning of the KKE ensures uniform distribution of abrasive grains over the lapping, min-

imizes the adhesion of particles of separating quartz, facilitates its dispersion. The control of the structural 

and mechanical characteristics of the abrasive suspension is achieved by introducing stabilizers such as pro-

tective colloids into the dispersion medium (water), which prevent the convergence of abrasive particles and 

the destruction of quartz. This is the first time we have solved such a problem in the development of KKE. 

Keywords: structural, mechanical and rheological properties, dispersion, coagulation, abrasive particles, sus-

pensions.  
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